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ŽENY A DÍVKY 
VE VĚDĚ 

Přírodovědecká fakulta 

 

 

Proč jste se rozhodla pro 
vědeckou dráhu? 

 

Byla to víceméně náhoda. Na jedné konferenci 

jsem dostala kontakt na kolegu z Českých 

Budějovic, který sestavoval nový výzkumný 

tým a mně i manželovi nabídnul možnost 

pracovat v Laboratoři biomembrán na tehdejší 

Biologické fakultě Jihočeské Univerzity 

v Českých Budějovicích. Věnovala jsem se 

tématu proteinové krystalografie, což byl 

obor, který se tehdy v české vědě teprve 

začínal formovat. Výuku krystalografie 

proteinů jsem zavedla pro studenty JU, později 

pro ně začala organizovat mezinárodní 

krystalizační kurzy a získala podporu Federace 

Evropských Biochemických Společností 

(FEBS). 

 

Dále jsem pracovala na grantech, vedla 

doktorandy… a když se narodily děti, 

nemohla jsem říct studentům, ať si najdou 

jiné školitele nebo kolegům ze zahraničí, že 

FEBS kurzy a spolupráci ruším…  

A tak jsem pokračovala a mnohokrát to 

nebylo snadné…  

Ale motivovala mě práce se studenty, která 

mě opravdu baví, a také spolupráce s mnoha 

odborníky u nás i v zahraničí. 

 

 

 
 

 

 
Setkala jste se 
během své vědecké 
kariéry s nějakými 
překážkami, které 
byly dány tím, že 
jste žena?

 

 

S překážkami tohoto druhu jsem se nepotýkala, nicméně 

tady v Čechách jsem čas od času slýchala, že ženy se 

mají starat o děti a rodinu, nikoli o vědu…  

Měla jsem ale štěstí, že jsem díky oboru, kterému se      

u nás před dvaceti lety téměř nikdo nevěnoval, začala 

spolupracovat s kolegy ze zahraničí, kteří mě naopak 

jako ženu podporovali a dodávali mi odvahu pokračovat. 

 

  

Prof. Ivana Kutá 

Smatanová 
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Co byste vzkázala 
ženám vědkyním   
a dívkám a ženám, 
které uvažují o 
vědecké kariéře?

 
 

 

Pokud budete chtít a půjdete si za svými cíli 

nebo sny, i když to mnohokrát nebudete 

mít jednoduché, tak to jistě dokážete.  

Držím vám palce a přeji mnoho odvahy  

a síly! 

 


